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رئیس جمهور گفت: نشست سران سازمان همکاری 
شانگهای نشســت مهم و تاثیرگذار یکی از معدود 
فرصت های گفتگو برای تضمین صلح و همکاری واقعی 

در منطقه است.
به گزارش ایلنا، ســیدابراهیم رئیســی در اجلاس سران سازمان 
همکاری شانگهای  گفت:  ابتدا مایلم مراتب تشکر و قدردانی خود 
را از جناب آقای امامعلی رحمان، رییس جمهور محترم کشور زیبا و 
فرهنگی تاجیکستان و مردم تاجیکستان به خاطر میهمان نوازی و 
میزبانی گرم این اجلاس و برنامه ریزی بســیار خوب به عمل آمده 
طی دوره مدیریت ایشان بر سازمان، اعلام نمایم.رئیس جمهور ادامه 
داد: از فرصت استفاده می کنم و فرارسیدن بیستمین سالگرد  سازمان 
همکاری شــانگهای را به اعضای محترم تبریک گفته و امیدوارم 

روسای سازمان همکاری شانگهای مسیر بالنده خود را ادامه دهد.
وی افزود: اجازه دهید خرســندی خــود را از بابت حضور در این 
نشســت مهم و تاثیرگذار یکی از معدود فرصت های گفتگو برای 
تضمیــن صلح و همکاری واقعی در منطقه اســت ابراز نمایم و از 
تمامی اعضای محترم برای عضویت دائمی ایران اسلامی صمیمانه 
تشکر کنم.رئیسی گفت: خانم ها و آقایان، توسعه فرهنگی دستور کار 
اول همکاری بین صاحب تمدن است بخش عمده خزانه فرهنگ 
و معنویت جهان در آســیا قرار دارد، آسیا مهد تمدن بشری است و 
قلب تپنده آن در هند، چین،تاجیکستان و ایران فرهنگ ساز است.

وی با بیان این که معنویت، نیاز همیشگی بشریت و گمشده انسان 
امروز است، اظهار داشت: بحران معنویت زیرساخت همه بحران های 
جهان است. انحصارگرایی، خشونت و نقض حقوق بشر جلوه هایی 
از پیامدهای دوری از معنویت است؛  ایران می تواند نقش مهمی در 

توسعه منطقه گرایی فرهنگی ایفا کند.
رئیس جمهور یادآور شد: زمانی که من به ریاست جمهوری اسلامی 
را عهده دار شــدم، جهت گیری سیاســت خارجی خود را تمرکز بر 
چندجانبه گرایی اقتصادی و تقویت سیاســت همسایگی به معنی 
وسیع آن و تقویت حضور در سازمانهای منطقه ای معرفی کردم.وی 
افزود: ترکیب دو ابتکار اوراسیایی و جاده - کمربند می تواند تحقق 
عینی بخشــی از این رویکرد باشد و ظرفیت های عظیم جمهوری 
اسلامی ایران به لحاظ ژئوپلتیک، جمعیت، انرژی، حمل و نقل، نیروی 
انسانی، و از همه مهمتر معنویت، فرهنگ و تمدن می تواند تحرک 
معناداری به این چشم انداز ببخشد. این منطقه در طول تاریخ پیوستگی 
شــگرفی داشته است و احیای این پیوستگی از کارویژه های پیمان 

شانگهای و مورد تاکید جمهوی اسلامی ایران است. آسیا سرزمینی 
غنی از تمدنها و ارزشهاست. نقش آفرینی آسیا در عرصه بین الملل 
نیازمند حفظ تجانس )هارمونی( بین ملتها و تمدن های خود است. 

ایران تجانس بین ملت ها و تمدن های آسیایی را تقویت می کند.
رئیسی با تاکید بر اینکه جهان وارد دوران جدیدی شده است، گفت: 
سلطه طلبی و یکجانبه گرایی رو به زوال است. نظام بین الملل به سوی 
چند قطبی شدن و بازتوزیع قدرت به سود کشور های مستقل، در حال 
تغییر است. در شرایط کنونی صلح و امنیت جهانی از ناحیه سلطه 
طلبی و چالش هایی همچون تروریسم، افراط گرایی و جدایی طلبی 
در معرض تهدید قرار دارد؛ تهدیدهایی که طیف وسیعی از کشورهای 
جهان و بویژه اعضا و شرکای سازمان همکاری شانگهای را هدف 
قرار داده است.وی ادامه داد: آسیا همچون گذشته های نه چندان دور 
در کانون تغییرات جهانی قرار دارد. حفظ و تقویت صلح در این پهنه 
گسترده، نه یک انتخاب بلکه یک ضرورت است. سازمان همکاری 
شانگهای و »روح حاکم بر آن« یعنی اعتماد متقابل، منافع مشترک، 
برابری، رایزنی مشترک، احترام به تنوع فرهنگی و توسعه مشترک، 
ابزار کلیدی در راستای حفظ صلح در قرن ۲۱ است.وی افزود: صلح 
و توســعه از مســیر همکاری و هماهنگی کشورهای کلیدی این 
منطقه حاصل می شود. در این مسیر، شکل دهی و تقویت پیوندهای 
زیرساختی میان کشورهای مختلف اهمیت و ضرورت دارد. ابتکار 
کمربند - راه، اتحادیه اقتصادی اوراسیا و کریدور شمال - جنوب به 
عنوان طرح های کلیدی در حوزه اتصالات زیرساختی می توانند در 
تقویت منافع مشترک کشورهای در حال توسعه و تقویت صلح در 

این منطقه نقش ایفا نمایند.
وی افزود: این پروژه ها نه تنها رقیب نیستند بلکه مکمل یکدیگرند 
و  ایران حلقه وصل سه طرح زیرساختی فوق است. ایران می تواند از 
طریق کریدور شمال-جنوب حلقه وصل شمال و جنوب اوراسیا باشد 
و آسیای مرکزی و روسیه را به هند پیوند دهد. کریدور شمال-جنوب 
می تواند زیرساخت همگرایی در قالب پروژه بزرگ را تقویت کند. ایران 
در مسیر یکی از کریدورهای ابتکار کمربند راه یعنی کریدور چین، 
آســیای مرکزی و غرب آسیا قرار دارد و می تواند پیوند دهنده شرق 
و غرب در آسیا باش. همچنین ظرفیت تبدیل شدن به محل تبادل 
چند عضو را که می تواند نمادی از سازمان همکاری شانگهای باشد.

رئیس جمهور ادامه داد: خانم ها و آقایان؛ سیاست خارجی جمهوری 
اســلامی ایران همواره مبتنی بر مشــارکت فعال در سازمان های 
بین المللــی، چند جانبه گرایی و مخالفت با یکجانبه گرایی بر پایه 

عدالــت همکاری احترام متقابل، ضرورت ایفای نقش ســازنده در 
مواجهه با چالش های بین المللی و منطقه ای بوده است؛ امروز نظام 
بین الملل با چالش ها و مشکلات متعددی روبرو است که حل آنها 
توسط یک دولت به تنهایی امکان پذیر نیست، چالش اول همه گیری 
کرونا است که نه تنها سلامت ملت های جهان را هدف قرار داده بلکه 
پیامدهای اقتصادی و سیاسی و امنیتی قابل توجهی در بر داشته است. 
اما از اعضای سازمان همکاری شانگهای، چین، روسیه و هند برای 
واکسیناسیون جهانی تشکر می کنیم و آن را در راستای همکاری در 

عرصه بین الملل ارزیابی می داریم.
وی تصریح کرد:  هر گونه اختلال در روند سلامت انسان ها از طریق 
واکسیناســیون جهانی به به بهانه تحریم، علیه حقوق بشر و علیه 
بشریت است که حل این مشکل شدیدا نیازمند همکاری بین المللی 
است. اعضای پیمان شانگهای پتانسیل فراوانی را در این زمینه دارد 
و جمهوری اسلامی ایران حاضر است در این زمینه فعالانه همکاری 

کنند.
رئیسی گفت: تروریسم اقتصادی چالش دیگری است که مهمترین 
ابزار ســلطه طلبان برای تحمیل اراده به دیگران تبدیل شده است، 
تحریم یا تروریســم اقتصادی از موانع کلیدی پیشــبرد همگرایی 
منطقه ای محسوب می شود؛ سازمان همکاری شانگهای به طراحی 
ساختارها و مکانیزم های مقابل جمعی با تحریم نیاز دارد، تحریم های 
یک جانبه تنها علیه یک کشور نیست بلکه همانگونه که درسال های 
اخیر روشن شده تعداد بیشتری از کشورهای مستقل به ویژه اعضای 
سازمان را در بر می گیرد. طراحی مکانیزم های مقابله جمعی در قالب 
این ســازمان اهمیت و ضرورت دارد.وی خاطرنشان کرد: از سوی 
دیگر ناامنی مخل توسعه و پیشرفت و تروریسم مانع رشد اقتصادی 
پایدار است. جمهوری اسلامی ایران با سابقه بیش از ۴۰ سال تقابل 
با تروریسم و افراط گرایی خدمات شایستهای  در منطقه غرب آسیا 
انجام داده اســت. ما هم پیمان عراق و سوریه در تقابل با داعش و 
سایر جریان های تروریستی بوده ایم. شراکت راهبردی ایران و روسیه 
در مبارزه با تروریسم افراط گرایی در سوریه تجربه ارزشمندی برای 

همکاری با شرکای منطقه ای و فرامنطقه ای است.
رئیس جمهور ایران با بیان اینکه اینجانب دســت همکاری برای 
تحقق صلح و هم پیمانی برای مبارزه با تروریسم و افراط گرایی را به 
سوی همه دولت های مشارکت کننده در این اجلاس دراز می کنم، 
گفت: ما نیازمند اقدام جمعی برای تامین امنیت و رشد عدالت به عنوان 
زیرساخت های اصلی توسعه هستیم، متاسفانه بیش از دو دهه مبارزه 

نمایشی آمریکا در عراق و افغانستان موجب از بین رفتن امنیت و رفاه 
در این کشورها شده اســت. آمریکا چند سال است که این الگوی 
ناموفق را در سوریه نیز اجرا کرده است و مراکز حضور آمریکا در سوریه 
از بی ثبات ترین مناطق در این کشور هستند. جمهوری اسلامی ایران 
معتقد به امنیت مشترک است و امنیت را تفکیک شده نمی داند. راه 
تامین امنیت مشترک، راه بومی است که صرفا با مشارکت قدرت های 

منطقه ای و بدون مداخله خارجی امکان پذیر است .
وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران معتقد به امنیت مشترک 
اســت و امنیت را تفکیک شده نمی داند. راه تامین امنیت مشترک، 
راه بومی اســت که صرفا با مشارکت قدرت های منطقه ای و بدون 
مداخله خارجی امکان پذیر است، خطاب به حاضرین در نشست گفت: 
همکاران محترم؛ مسئولیت وضعیت ایجاد شده در افغانستان، تماما 
بر عهده ی آمریکا و کشــورهای همکار او در این مدت است. اما ما 
کشورهای منطقه بایستی شرایطی را فراهم کنیم تا مردم افغانستان 
بتوانند بر مشکلات خود چیره شوند و مسیری را برای آینده ای مطمئن 
ترسیم کنند. از نظر جمهوری اسلامی، این مهم تنها از طریق کمک 
کشورهای منطقه به مشارکت مؤثر همه ی اقوام در حاکمیت آینده 
افغانستان محقق خواهد شد. طبیعتا کشورهای منطقه صرفا نقش 
تسهیل گری دارند. دخالت خارجی در افغانستان بر مشکلات می افزاید 

و در نهایت، بر بی ثباتی در آن کشور دامن می زند. 
رئیس جمهور افزود: بر همین اســاس، جمهوری اسلامی ایران 
آماده است تمام توان خود را در خدمت ایجاد حکومتی فراگیر، همه 
شمول و مستقل در افغانستان قرار دهد و همانند تمامی این سال های 
سخت که در کنار برادران و خواهران افغانی خود بوده ایم، به یاری آنان 
بشتابیم. لکن، مایلم تأکید کنم که تحقق چنین هدفی از عهده هیچ 
کشوری به تنهایی برنمی آید و نیازمند کار مشترک و سامان یافته در 

قالب ساز و کارهای منطقه ای است. 
وی گفت: عالیجنابان؛ تامین حقوق ملت ایــران در حوزه برنامه 
صلح آمیز هســته ای، تضمین منافع مشترک کشــورهای در حال 
توسعه است. هیچ موضوعی نمی تواند فعالیتهای صلح آمیز هسته ای 
ایران را که در چارچوب مقررات بین المللی انجام می شود، دچار توقف 

نماید. دیپلماسی یکی از ابزارهای تامین منافع ملی کشورهاست، ولی 
دیپلماسی زمانی کارآمد است که همه طرف ها در عمل به آن پایبند 
باشــند. تهدید و فشار، پای دیپلماسی را سست می کند و دست آن 
را می بندد. متاســفانه برخی طرف ها با استفاده از ابزار تهدید و فشار 
تصور می کنند می توانند دیپلماسی را به نفع خود رقم بزنند، در حالی 
که با این ترفند عملا دیپلماسی را از میدان به در می کنند و آن را از 

کارایی می اندازند. 
وی ادامــه داد: جمهوری اســلامی ایران رفــع تحریم ها را حق 
تردیدناپذیر ملت ایران می داند و هر فرایندی که خلاف این حق باشد 
را در راستای منافع ملت ایران نمی داند. جمهوری اسلامی ایران ضمن 
احترام به رفتار مستقل کشورهای عضو سازمان همکاری شانگهای و 
به رسمیت نشناختن تحریم های ظالمانه یکجانبه آمریکا وعدم پیروی 
از سیاست های تحریمی غیرقانونی این کشور، تقویت همکاری های 
دوجانبه را به ویژه در عرصه اقتصادی عامل مهمی در ارتقای نقش 

راهبردی سازمان همکاری شانگهای در اقتصاد جهانی می داند. 
رئیسی تصریح کرد: عالیجنابان؛ در پایان لازم می دانم، توجه اعضای 
ســازمان را به ضرورت همکاری در موضوعات محیط زیستی در 
موضوعاتی مثل رشد فناوری، همکاری های پساکرونا، امنیت سایبری، 
دیپلماســی مردمی و ارتباط قوی با مردم و برخورد سازمان یافته با 

جرایم سازمان یافته با مواد مخدر و تروریسم اعلام نمایم. 
وی با بیان اینکه معتقدم اعضای ســازمان شانگهای با اعتماد به 
پیشینه ریشه دار تمدنی خود می توانند روشهای موجود برای دستیابی 
و گسترش صلح و امنیت را بر مبنای دیپلماسی و تعامل همه جانبه 
مبتنی بر عدالت و معنویت استوار نمایند. ، یادآور شد: بار دیگر از رییس 
جمهور محترم تاجیکستان تشکر و قدردانی می نمایم. برای دولت 
و مردم این کشور آرزوی ســعادت و بهروزی دارم و ریاست کشور 
ازبکستان را بر این سازمان تبریک عرض می کنم و در پایان یکبار 
دیگر از همه اعضای محترم برای عضویت دائم جمهوری اسلامی 
ایران صمیمانه تقدیر و تشــکر می کنــم از رئیس جمهور محترم 
تاجیکستان، رئیس جمهور محترم روسیه آقای پوتین و رئیس جمهور 

محترم چین صمیمانه تشکر و قدردانی می نمایم.

رئیسی در نشست سران سازمان همکاری شانگهای:

تروریسم اقتصادی از موانع کلیدی پیشبرد 
همگرایی منطقه ای  است

خطیب زاده در واکنش به بیانیه وزرای خارجه شورای همکاری خلیج فارس:
جزایر سه گانه تعلق قطعی به ایران داشته و دارد

ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
بیانیه ۱۴۹ وزرای خارجه شورای همکاری 
خلیج فارس اظهار داشت: جزایر سه گانه 
ابوموســی، تنب کوچک  و تنب بزرگ تعلق 
قطعی به ایران داشته و بیانیه های ملال آور و 
تکراری صادره در این خصوص تغییری در 

ایرانی بودن ابدی آنها ایجاد نخواهد کرد.
به گزارش ایلنا، ســعید خطیب زاده گفت: جمهوری 

اسلامی ایران هرگونه مداخله  در برنامه هسته ای صلح آمیز و موشکی خود و همچنین امور 
مرتبط با سیاست های دفاعی بازدارنده خود را مردود می شمارد.

خطیب زاده بار دیگر بر اولویت ایران به ویژه دولت سیزدهم در تقویت همکاری ها و توسعه 
مناسبات با همه همســایگان بدون مداخله های خارجی تاکید و ابزار امیدواری کرد: معدود 
کشورهای شورای همکاری که سعی در تحمیل دیدگاههای ایران ستیزانه خود دارند، بجای 
نگاه به بیرون از منطقه و طرح درخواست های غیر عملی از کشورهای فرامنطقه ای، با تغییر 
روش به مذاکرات درون منطقه ای توجه کنند و اقدامات اعتماد سازی را برای تقویت دیپلماسی 
انجام دهند.سخنگوی وزارت امور خارجه در پایان عنوان کرد: شورای همکاری باید بداند که 
درخواست های غیر قابل قبول، ایراد اتهامات واهی علیه ایران و تکرار مکررات نخ نماشده، راه 
حل مشکلات منطقه و این کشورها نبوده و منطقه نیازمند تغییر پارادایم از وابستگی بیرونی به 

تعامل سازنده درون منطقه ای و شمول گرایی به جای رویکرد حذفی است.

با اعلام نظر موافق ۸ کشور عضو؛
ایران عضو اصلی سازمان همکاری شانگهای شد

جمهوری اسلامی ایران به عنوان نهمین کشور، عضو اصلی سازمان همکاری 
شانگهای شد.

به گزارش ایسنا، در پایان بیست و یکمین نشست سران سازمان شانگهای که در دوشنبه 
پایتخت تاجیکستان برگزار شد، سران ۸ کشور عضو اصلی سازمان، نظر موافق خود را با تبدیل 
عضویت جمهوری اسلامی ایران از عضو ناظر به عضو اصلی اعلام و اسناد مربوط به آن را امضا 
کردند.بر این اساس فرآیند فنی تبدیل عضویت ایران به عنوان یکی از اعضای اصلی سازمان 
آغاز شده و کشورمان از این پس به عنوان عضو اصلی این سازمان مهم منطقه ای با کشورهای 

عضو همکاری و تعامل خواهد داشت.

کارت خرید 1/5 میلیونی برای بازنشستگان
بازنشستگان کشوری می توانند به صورت 
اقساطی و بدون بهره تا سقف ۱.۵ میلیون 
تومان از فروشــگاه های زنجیــره ای افق 

کوروش خرید کنند.
به گزارش تجارت نیوز، بازنشستگان روزهای سختی 
را پشــت ســر می گذرانند و معمولا نسبت به میزان 
وجوه حمایتی گلایه هایی دارند.در این شرایط در طرح 
جدیدی، بازنشستگان کشــوری می توانند به صورت 

اقساطی و بدون بهره تا سقف ۱.۵ میلیون تومان از فروشگاه های زنجیره ای افق کوروش خرید 
کنند.اخیرا اعلام شده که صندوق بازنشستگی کشوری و شرکت فروشگاه های زنجیره ای افق 
کوروش با انعقاد تفاهم نامه  ای امکان خرید اقساطی بازنشستگان تا سقف ۱.۵ میلیون تومان از 
فروشگاه های زنجیره ای افق کوروش را فراهم کردند.درباره جزئیات این طرح اعلام شده است: 
» جهت استفاده از این خدمت، بازنشستگان محترم در هنگام مراجعه به صندوق تمایل خود 
را به خرید اعتباری بیان نموده و در ادامه و از طریق کارت حقوق)سپهر کارت صادرات( فرایند 
شناسایی انجام و صرفا با پرداخت ۵درصد از کل خرید، بقیه مبلغ تا سقف ۱.۵ میلیون تومان در 
سه قسط مساوی به صورت ماهیانه و بدون بهره از حقوق ایشان کسر خواهد شد. با توجه به این 
که نزدیک به سه هزار شعبه فروشگاهی افق کوروش به عنوان بزرگترین فروشگاه زنجیره ای 
کشور در تمامی استان ها و در ۴۵۰ شهر کشور با تنوع کالایی بیش از ۳۵۰۰ کالای مختلف 
به فعالیت مشغول هستند بازنشستگان کشوری می توانند به آسانی و با مراجعه به نزدیک ترین 
شعبه فروشگاهی افق کوروش که در همسایگی آنها قرار دارد، نیازهای مختلف خود را تهیه 

و تامین نمایند. «

اطلاعیه فرودگاه امام خمینی )ره(؛
امکان اخذ ویزای عراق در فرودگاه میسر نیست

فرودگاه امام خمینی )ره( اعلام کرد که امکان اخذ ویزای کشور عراق در این 
فرودگاه و یا فرودگاه های عراق وجود ندارد.

به گزارش مهر به نقل از وزارت راه و شهرسازی، شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( 
خطاب به زائران اربعین حسینی اطلاعیه ای صادر کرد.در این اطلاعیه آمده است: »بر اساس 
تفاهم صورت گرفته میان جمهوری اسلامی ایران و عراق، صدور ویزا در ایام اربعین رایگان 
خواهد بود اما زائران باید پیش از سفر اقدام به اخذ ویزای زیارتی از طریق مراجع ذیصلاح کنند 
و امکان صدور ویزا در فرودگاه امام )ره( یا در فرودگاه های عراق میسر نیست، بر همین اساس 
افرادی که قصد تشرف به عتبات عالیات را دارند باید پیش از خرید بلیت، اقدام به دریافت ویزا 
کنند. زائران گرامی برای جلوگیری از هرگونه مشکل و یا سودجویی های احتمالی در خصوص 
بلیت هواپیما به مقصد عراق می توانند از آژانس های مسافرتی معتبر و سایت های اینترنتی مورد 
تایید سازمان هواپیمایی کشوری اقدام به خرید بلیت کنند، همچنین بر اساس دستور این سازمان 
حداکثر نرخ بلیت برای سفر به عراق در ایام اربعین )۲۸ شهریور لغایت ۱۰ مهر( ۵ میلیون تومان 
در نظر گرفته شده است.از زائران محترم درخواست می شود به منظور پذیرش، صدور کارت 
پرواز و تحویل بار ۳ ساعت قبل از زمان پرواز در سالن ترمینال فرودگاه حضور یابند و برای 
تسریع در فرآیند پذیرش می توانند نسبت به پرداخت آنلاین عوارض خروج از کشور اقدام کنند.«

آمپول درمان قارچ سیاه کمیاب است
بهداشت مجلس شورای  عضو کمیسیون 
اسلامی گفت: درمان قارچ سیاه به وسیله 

آمپول » آمفوتریسین« بوده که کمیاب است.
دکتر یحیی ابراهیمی در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه برخی 
از بیماران کرونایی به دلیل قارچ سیاه فوت می کنند، اظهار 
کرد: این موضوع را در کمیسیون بهداشت مجلس با حضور 
وزیر بهداشت پیگیری کردیم.وی علت بروز بیماری قارچ سیاه 
را استفاده از کورتون عنوان کرد و افزود: در بیمارانی که نقص 

ایمنی دارند این قارچ ایجاد می شود.عضو کمیسیون بهداشت در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: در 
حال حاضر یکی از درمان های اصلی بیماران کرونایی استفاده از کورتون با دز بالاست.

این نماینده مجلس اضافه کرد: یکی از عوارض استفاده از این دارو ایجاد موکورمایکوزیس یا قارچ 
سیاه است که در ناحیه بینی و سینوس ها ایجاد می شود.ابراهیمی گفت: درمان قارچ سیاه بوسیله آمپول 

» آمفوتریسین« بوده که کمیاب است و از طرفی استفاده کورتون در بیماران کرونایی بالا رفته است.
وی افزود:در این کمیسیون از وزیر درخواست شد که نسبت به تهیه دارو و به ویژه این آمپول اهتمام 
بیشتری داشته باشد.وی عنوان کرد: به پزشکان توصیه می شود که در خیلی موارد کورتون دردی از 

بیماران دوا نمی کند و ضرورت دارد استفاده کمتری از آن شود تا عوارض کاهش یابد.

 واکسیناسیون 1۰ روزه افراد بالای 1۸ سال تهران 
از سه شنبه
اســتاندار تهران جزئیات اقداماتی که در 
راستای واکسیناسیون افراد بالای ۱۸ سال 
که از روز سه شنبه در استان آغاز خواهد شد 

را تشریح کرد. 
به گزارش ایسنا، انوشیروان محسنی بند پی در پایان جلسه 
ستاد اســتانی مقابله با کرونا که دیروز )جمعه( به صورت 
فوق العاده برگزار شد گفت: ظرف دو هفته اخیر این آمادگی از 
سوی استانداری تهران و دانشگاه های علوم پزشکی استان 

تهران اعلام شد که می توانیم تمهیداتی را اتخاذ کنیم که میزان واکسیناسیون و مراکز  تجمیعی را 
افزایش دهیم. نهایتا در ۲۴ شهریور ماه معاونت بهداشتی وزارت کشور نامه ای در هفت بند به همه 
دانشگاه های علوم پزشکی ابلاغ کرد که براساس آن مراکز تجمیعی و تیم های واکسیناتور افزایش 
یابند و مراکز نیز به صورت شبانه روزی فعالیت کنند.وی ادامه داد: این اقدامات در راستای این بود که 
سرعت واکسیناسیون برای افراد بالای ۱۸ سال بیشتر شود و ظرف یک یا دو هفته این کار به پایان 
برسد. در جلسه امروز از همه فرمانداری ها گزارش میزان ظرفیت و تعداد تزریق واکسن دریافت شد. 
 همه شهرستان ها اعلام آمادگی کردند که تمام اقدامات برای سرعت بخشی به واکسیناسیون انجام 
می  دهند.استاندار تهران گفت: از روز سه شنبه و ظرف ۱۰ روز که این اقدامات شروع خواهد شد، همه 
افراد هدف، دز اول واکسن را دریافت می کنند.به گفته وی، روز گذشته ۲۵۵ هزار دز واکسن در تهران 
تزریق شد و قطعا تزریق دز اول و دوم به موازات هم انجام می شود. بندپی تاکید کرد: ۱۰ میلیون و 
۶۸۲ هزار جمعیت بالای ۱۸ ســال در استان داریم و ما از وزارت بهداشت تقاضا داریم که ثبت نام از 
طریق دانشگاه های علوم پزشکی انجام شود. همچنین شرکت هایی مثل ایران خودرو و سایپا اعلام 

آمادگی کردند که روزانه ۱۰ هزار واکسن به افرادی غیر از جامعه هدف خودشان واکسن تزریق کنند.

اخبار کوتاه 

رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه وعده اقامت با خرید آپارتمان 
در ترکیه و دوبی، ســرابی اســت که بعضی هموطنان عزیز گرفتارش 
می شوند گفت: به دلیل مشکلات زندگی، نبود شغل و فشارهای اقتصادی 
در ترکیه، دوبی یا قبرس بسیاری از هموطنان مجبور به ترک این کشورها 
شدند؛ به طوری که در فرودگاه دوبی خودروشان را رها کرده و آمدند و دیگر 

سراغی از آپارتمان خود نگرفتند.
مصطفی قلی خسروی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: آدم دلش می سوزد که سرمایه های 
ایرانیان عزیز به خرید آپارتمان و ملک در ترکیه اختصاص پیدا می کند و بسیاری از آنها 
مالباخته می شوند. در تبلیغات شبکه های ترکی و عربی طوری وانمود می شود که در 
ترکیه یا دوبی همه چیز گل و بلبل است و با وعده اقامت، سرمایه ها را از دیگر کشورها 
جذب می کنند اما بارها پیش آمده که این کشورها به بهانه های مختلف از دادن اقامت 
امتناع می کنند و قوانین با تغییر مسئولان آن کشورها عوض می شود.وی افزود: در ترکیه 
دو نوع سند ارایه می شود که یکی از طرف شهرداری و دیگری سند ثبتی است. وقتی 
خانه را به یک فرد خارجی می فروشند بعضا دولت می گوید که این سند شرایط دریافت 
اقامت را ندارد یا اینکه می گویند شما باید چند سال اینجا بمانید و بعد اقامت دریافت کنید. 
به هر حال هزینه های زندگی در آنجا زیاد است و شغل چندانی برای ایرانی ها وجود ندارد. 
بنابراین در بسیاری موارد با دریافت نصف یا یک سوم پول خانه خود مجبور به بازگشت 
می شوند.رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه در دوبی، قبرس و گرجستان نیز 
مشکلات اینچنینی برای ایرانی ها ایجاد شده است گفت: بعضی هموطنان ما خودروشان 
را در فروگاه دوبی گذاشتند و آمدند؛ زیرا فشارهای اقتصادی به آنها وارد شد و تعدادی از 
افراد حتی به زندان افتادند. برخی افراد حتی برای پیگیری وضعیت ملک خود دیگر به 

دوبی نرفتند.خسروی تاکید کرد: کشورهای منطقه بازیهای اقتصادی را بلدند و از ناآگاهی 
شهروندان دیگر کشورها درباره اوضاع کشور مقصد سوءاستفاده می کنند. ایران از نظر آب 
و هوا، امنیت و فرهنگ بسیار بهتر از سایر کشورهاست. ما در کشور چهار فصل زندگی 
می کنیم که بسیاری از اتباع کشورهای حاشیه خلیج فارس دلشان می خواهد در ایران 
آپارتمان و ویلا خریداری کنند؛ چرا که شیفته فرهنگ و آب و هوای ایران هستند.وی 
تصریح کرد: تعداد معاملات ماهیانه در شمیرانات به حدود یک سوم تعداد خانه هایی که 
ایرانیان هر ماه در ترکیه خریداری می کنند رســیده است؛ ماه گذشته ۲۵۹ فقره خرید 
مسکن در منطقه ۱ تهران داشتیم در حالی که ایرانی ها حدود ۷۰۰ خانه در ترکیه خریدند. 
این فاجعه ای است که بعدا صدایش در می آید. درست است که ترکیه کشور همسایه 
و دوســت ماست ولی معمولا قوانین و مقررات آن با تغییر روسا عوض می شود. هیچ 
تضمینی وجود ندارد که دولت بعدی، املاک ایرانیان مقیم ترکیه را مصادره نکند. ممکن 
است به قدری مالیات برای خانه وضع کنند که رقمش از ارزش ملک بالاتر باشد.رییس 
اتحادیه مشاوران املاک با توصیه به هموطنان برای خرید مسکن در ایران گفت: خرید 
مسکن، امن ترین سرمایه گذاری در ایران است و همواره سرمایه را در مقابل تورم مصون 
نگه می دارد. از قدیم می گفتند ملک را بخر پنج سال نگه دار بعد از پنج سال، ملک تو را 
نگه می دارد. چرا هموطنان عزیز باید به کشورهای اطراف بروند و سرمایه خود را از دست 
بدهند؟خسروی با بیان اینکه خطرات خرید مسکن در کشورهای اطراف را بارها گوشزد 
کرده ام خاطرنشان کرد: در قبرس و گرجستان موارد متعدد کلاهبرداری به بهانه اقامت را 
شاهد بودیم. مواردی مثل ساختن سند صوری، فروش آپارتمان با چند برابر قیمت واقعی 
یا فروش خانه در اطراف شهرها که از هیچ امکاناتی برخوردار نبوده از جمله مشکلاتی 

بوده که برای هموطنان ایجاد شده است.

یک نماینده مجلس گفت: توســعه میادین مشترک فی نفسه 
بسیار اقدام مهم و اولویت داری است؛ اما این یک واقعیت است 
که پول نداریم، اکنون حوزه گاز پارس جنوبی که 70 درصد گاز 
کشور را تامین می کند بیمار است و اگر تا ۱۴0۴ فکری به حال 

آن نکنیم؛ واردکننده خواهیم شد.
حسین حسین زاده در گفت وگو با ایلنا، درباره لزوم توسعه میادین مشترک اظهار 
داشت: در حوزه نفت و انرژی باید ابتدا هدف را مشخص کنیم و بدانیم که اکنون 
بازار جهانی در اختیار ما نیست، برای توسعه میادین مشترک باید برنامه ریزی 

دقیقی صورت گرفته و بدانیم که سرمایه گذاری به چه شکل انجام می شود.
وی با اشاره به فرموده رهبری در راستای جلوگیری از خام فروشی نفت، گفت: 
این موضوع به معنای تعطیلی بخش نفت نیست به معنای متنوع سازی اقتصاد از 
محل فروش نفت، فرآورده، میعانات، گاز  و پتروشیمی است.این عضو کمیسیون 
انرژی مجلس تاکید کرد: توسعه میادین سرمایه زیادی نیاز دارد، ضمن اینکه ما در 
حال حاضر گشایش سیاسی برای صادرات و کسب درآمد برای تزریق به میادین 
را نداریم، اکنون ۷۰ میلیون بشکه میعانات شناور در دریا و توان تولید ۴ میلیون 
بشکه را داریم اما سرمایه نداریم. وی گفت: توسعه میادین مشترک فی نفسه بسیار 
اقدام مهم و اولویت داری است؛ اما این یک واقعیت است که پول نداریم، اکنون 
حوزه گاز پارس جنوبی که ۷۰ درصد گاز کشور را تامین می کند بیمار است و اگر 
تا ۱۴۰۴ فکری به حال آن نکنیم واردکننده خواهیم شد و این در حالی است که 

دومین کشور دارنده ذخایر جاری و درجای گاز هستیم. 
حسین زاده با بیان اینکه با توجه به شرایط تحریم باید با استراتژی خاصی به 

توسعه میادین مشترک ورود کنیم، خاطرنشان کرد: توسعه میادین در ابتدای 
امر نیاز به تکنولوژی و پول دارد که ما نداریم، نگاه ما به بیرون نیست اما باید 
این واقعیت را نیز بپذیریم که منابع مالی نداریم و نیاز به ســرمایه گذاری های 
بزرگ در این حوزه داریم.وی ادامه داد: اکنون وزارت نفت یکی از بدهکارترین 
وزارتخانه های کشور است، با کدام پول می تواند بدهی های خود را بپردازد و بعد 
در میادین مشترک سرمایه گذاری کند؟این نماینده مجلس گفت: تا ۱۵ سال آینده 
که دنیا به سمت صفر کردن مصرف سوخت فسیلی می رود و ما هنوز دعوای 
ساختن و یا نساختن پالایشگاه را داریم، ساختار وزارتخانه ها و ادارت مشکل دارد، 
تا اساسنامه و وضعیت حکمرانی شرکت ها درست نشود این روزمرگی ها ادامه 
دارد.نماینده مردم لارســتان،خنج، گراش و اوز در مجلس یادآور شد: در شرایط 
امروز وضعیت منابع ما در حدی اســت که باید سال به سال به فکر تامین گاز 
زمستان و برق تابستان باشیم. برنامه بلندمدت نداریم چون بودجه، امکانات و پول 
نداریم.حسین زاده خاطرنشان کرد: تنها راه توسعه میادین مشترک این است که 
وارد حوزه تهاتر شویم اکنون حفاری یک حلقه چاه تا ۱۰ میلیون یورو هزینه دارد 
و دولت توان پرداخت این میزان هزینه را ندارد، یعنی شرکت توسعه دهنده در قبال 
تولید؛ نفت را برداشت و خود به فروش برساند.وی تاکید کرد: نگاه ما به غرب 
نیست، اما واقعیت این است منابع داخلی هم نداریم، اما می توانیم در تمام منابع 
تحت الارض، سطح الارض برای توسعه، اکتشاف و بهره برداری حتی پالایش، 
فرآوری و صادرات بر اساس منافع برد-برد قرارداد بلندمت منعقد کنیم، در غیر 
این صورت راهی نداریم جز اینکه وام و قرض بگیریم و یا از صندوق توســعه 
ملی برداشت کنیم که آن هم ذخیره و انفال است و باید حساب شده خرج شود.

سراب اقامت زیر سایه خرید ملک
ایرانی ها آپارتمان خود را در دوبی رها کردند و برگشتند

برای توسعه میادین مشترک پول نداریم
حسین حسین زاده عضو کمیسیون انرژی مجلس:

در حالی به استقبال پاییز می رویم که ۴0 درصد مخزن سد لتیان که یکی از 
سدهای مهم تأمین آب شرب تهران است، پرُ بوده و ۶0 درصد آن خالی است.

به گزارش تســنیم، ســد لتیان بر روی رودخانه جاجرود با ســطح حوزه آبریزی به مساحت 
۶۹۸۰۰ کیلومترمربع و با متوسط جریان آب سالانه به میزان ۳۵۰ میلیون مترمکعب در استان 
تهران و در فاصله ۳۵کیلومتری شــمال شــرقی تهران قرار دارد. این سد که در سال ۱۳۴۶ به 
بهره برداری رســیده؛ یکی از ۵ ســد اصلی و مهم تأمین آب شرب استان تهران است.با وجود 
بارش های زیر نرمال ســال جاری در بالادست این سد و همچنین برداشت هایی که به منظور 
استفاده شرب و کشاورزی از مخزن این سد شده است، از مجموع حجم ۹۵ میلیون مترمکعبی 
مخزن سد لتیان، در حال حاضر حدود ۳۸ میلیون مترمکعب آن، پُر از آب است.این درحالی است 
که روز مشابه سال گذشته در سد لتیان ۶۸ میلیون مترمکعب آب ذخیره شده داشتیم و مقایسه 
این رقم با میزان ذخایر فعلی سد لتیان، حکایت از کاهش ۳۰ میلیون مترمکعبی ذخایر این سد 
نسبت به سال گذشته دارد.به عبارتی در حالی به استقبال پاییز می رویم که ۴۰ درصد مخزن سد 
لتیان که یکی از سدهای مهم تأمین آب شرب تهران است، پُر بوده و ۶۰ درصد آن خالی است.

محمد شهریاری، مدیر تأسیسات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای تهران در گفت وگو با تسنیم 
اظهار داشت: سد لتیان یکی از سدهای سامانه شرق تأمین آب شرب شهر تهران است.وی افزود: 
زنجیره ای که در سامانه شرق تهران داریم، شامل سد لار، سد لتیان و سد ماملو است که این سه 

سد وظیفه تأمین آب شرب تهران را دارند؛ آبی که از سد لار می آید بخشی از آن پشت سد لتیان 
ذخیره می شود و بخش دیگری به تصفیه خانه شماره ۵ تهران که در منطقه سوهانک هست، 
منتقل می شود؛ آب از سد لتیان به تصفیه خانه شماره ۳ و ۴  از طریق یک تونل ۹.۵ کیلومتری 
منتقل می شود و آبی که پشت سد ماملو جمع می شود به تصفیه خانه شماره ۷ تهران در جنوب 
شرق تهران ارسال می شود.شهریاری با بیان اینکه »امسال با یک خشکسالی بی سابقه مواجه 
شدیم«، گفت: درحال حاضر که انتهای سال آبی هستیم، در سد لتیان کمتر از ۵۰ درصد ظرفیت 
مخزن آب داریم و در حالی که سال گذشته در روز مشابه، میزان ذخایر آبی سد لتیان ۶۸ میلیون 
مترمکعب بود، امسال این رقم ۳۸ میلیون مترمکعب است و با ۳۰ میلیون مترمکعب کاهش ذخیره 
مواجه ایم. وی ادامه داد: در حال حاضر در تمامی ۵ سد تأمین آب تهران در مجموع ۵۳۲ میلیون 
مترمکعب آب داریم که در مقایسه با ۸۶۵ میلیون مترمکعب ذخایر سدهای تهران در روز مشابه 
سال گذشته، متأسفانه با کاهش ۳۳۲ میلیون مترمکعبی ذخایر آب تهران مواجه شده ایم؛ یعنی به 
اندازه دو برابر مخزن سد امیرکبیر، کاهش منابع آبی در انتهای سال آبی داریم. مدیر تأسیسات آبی 
و برق آبی شرکت آب منطقه ای تهران تصریح کرد: متأسفانه بر اساس پیش بینی که سازمان 
هواشناسی اعلام کرده، شرایط خوبی را از نظر میزان بارش ها در ماه های اولیه شروع سال آبی 
جدید که فصل پاییز است، نداریم و مطمئنا با این روند، مشکلات اساسی در خصوص تأمین آب 

خواهیم داشت.

شهردار تهران گفت: موضوع افزایش قیمت بلیت مترو صحت 
ندارد و قرار نیست قیمت بلیت مترو افزایش پیدا کند.

به گزارش ایلنا به نقل از ســایت شــهر، علیرضا زاکانی، شهردار تهران به 
فعالیت های شهرداری در چند هفته اخیر اشاره کرده و تاکید کرد: شهرداری 
تا امروز ظرفیت های مختلفی را برای امر واکسیناســیون و مقابله با کرونا و 
دیگر امور به صورت مســتقیم و غیرمستقیم در اختیار شهروندان عزیز قرار 
داده اســت.او افزود: اما شــهرداری دارای ظرفیت های کم نظیری است لذا 
سعی شد که در قالب بهره مندی از همه ظرفیت های شهرداری جهت ارائه 
خدمت در اپیدمی کرونا استفاده کنیم.شهردار تهران با اشاره به این که همه 
می دانند موضوع بهداشت و درمان یک بخش از مواجهه با کروناست، افزود: 
واکسیناسیون نیز جزئی از بهداشت و درمان است.زاکانی تصریح کرد: نیازمند 
ارائه خدمات اجتماعی به شهروندان در شهر هستیم و برای زنده نگه داشتن 
شهر نیازمند رعایت فاصله گذاری های مناسب هستیم. او گفت: در همه این 
امور شهرداری خود را مکلف می داند که خدمتگذار مردم عزیز باشد. لذا از هفته 
آینده ما ستاد مدیریت بحران کرونا را در شهرداری راه اندازی می کنیم و تمام 
ظرفیت های شهرداری را یکپارچه می سازیم.شهردار تهران خاطرنشان کرد: 

بعد از تشکیل ستاد مدیریت بحران کرونا با هماهنگی با سایر دستگاه ها سطح 
خدمت بالاتری را در قالب یک قرارگاه به شهروندان ارائه خواهیم کرد. به امید 

روزی که شاهد رفع این بلیه و لبخند مردم عزیزمان باشیم.
علیرضا زاکانی همچنین در پاسخ به این سوال که در برخی از رسانه ها از قول 
شما اعلام شده که قرار است قیمت بلیط مترو افزایش پیدا کند، گفت: این از آن 
دروغ های شب سیزده است. او گفت: به هر حال برخی ها چیزی ندارند بگویند 
و از درون یک جلسه تخصصی که پیرامون موضوعات تمام شده قیمت بلیت 
مترو و بررسی راه برای توسعه مترو مطرح شده بود جمله ای را در می آورند و 
منتشر می کنند.شهردار تهران ادامه داد: نه بنا بر افزایش قیمت است نه تغییری 
در شــرایط. آنچه که دنبال می کنیم این است که با بالا بردن ظرفیت های 
مترو خود را برای دوره جدیدی از خدمتگزاری آماده کنیم که بعد از دوره کرونا 
با بهره مندی افزون تری بتوانیم پاسخگوی مطالبات جدی مردم عزیز باشیم.

شــهردار تهران در پایان تاکید کرد: در یک جلسه و در این خصوص درباره 
یک امر تخصصی مواردی مطرح شده بود. گزارشی به دست ما رسیده بود و ما 
در حال بررسی آن گزارش بودیم و از دل آن جلسه مطالبی منتشر شد وگرنه 

افزایش قیمت بلیط مترو حرف بی ربطی است.

قیمت بلیت مترو افزایش نمی یابد احتمال بروز بحران در تأمین آب تهران

تورم انتظاری در کمین اقتصاد ایران!
بررسی روند سهم پول از کل حجم نقدینگی اقتصاد ایران

بررسی روند اجزای نقدینگی نشــان می دهد تورم 
انتظاری در ایران در ماه های گذشــته رو به افزایش 
اســت، این امر در ماه های آتی می تواند به بالارفتن 

تورم منتهی شود.
به گزارش اقتصادنیوز بررســی روند سهم حجم پول از کل حجم 
نقدینگی نشان می دهد، در  سال گذشته این سهم در بالاترین حد 
خود در هشت سال گذشته قرار داشته است، بدین معنی که مردم کمتر 
از همیشه ترجیح داده اند تا پول خود را در حساب های مدت دار بانکی 
قرار دهند. بر این اساس می توان بیان کرد که تورم انتظاری در جامعه 
ایران در یکسال گذشته بسیار بالا بوده است. تورم انتظاری که ناشی 
از انتخابات آمریکا در میانه سال ۹۹ به اوج خود رسیده بود باعث شد تا 
سهم حجم پول در مهر ۹۹ به بالاترین حد خود برسد، پس از انتخاب 
شدن جو بایدن به علت کاهش انتظارات تورمی بروز بیشبینی های 
مثبت از وضعیت اقتصاد در آینده، سهم حجم پول روندی نزولی به 
خــود گرفت که تا فروردین ۱۴۰۰ نیز ادامه یافت. گمانی زنی ها در 
ایران پس از آمدن بایدن مبنی بر این بود که مذاکرات دوباره از سر 
گرفته می شود و تحریم ها نیز رفع خواهد شد. آمار ها نشان می دهد 
این امید ذره ذره در حال کمرنگ شدن است و در سه ماه اردیبهشت، 
خرداد و تیر امسال شاهد افزایش سهم پول از کل نقدینگی بوده ایم 

که گویای میل به سوی افزایش تورم انتظاری است.
ارکان تشکیل دهنده نقدینگی

یقینا نقدینگی یکی از مهم ترین متغیر ها در اقتصاد کلان است و 
به این علت که از نقدینگی به عنوان متغیری تورم ساز یاد می شود 
،وضعیت و تغییرات آن برای اقتصاد دانان و کارشناسان همواره حائز 

اهمیت بوده اســت. تغییرات نقدینگی را می توان از دو جنبه مورد 
بررســی قرار داد. جنبه اول درصد رشد نقدینگی که در آن محاسبه 
می شود که مقایسه درصد تغییرات مقدار نقدینگی در دو نقطه زمانی 

مشخص را بررسی می کند)رشد ماهانه یا رشد نقطه به نقطه(.
جنبه دوم نیز سهم ارکان نقدینگی و درجه نقد شوندگی نقدینگی 
اســت. نقدینگی دو جز دارد؛ یک حجم پول که شامل مسکوکات، 
اسکناس و حســاب های چاری می شود و رکن دوم شبه پول که 
در بر گیرنده حساب های بلند مدت بانکی است. حجم پول نسبت 
به شبه پول قدرت نقدشوندگی بالاتری دارد یا اصطلاحا شبه پول به 
علت که در حساب های مدت دارد بانکی حبس شده است، پتانسیل 
نقدشوندگی کمتری دارد. بر این اساس هرچه سهم حجم پول در 

نقدینگی زیاد شود، قدرت نقدشوندگی نقدینگی نیز افزایش می یابد.
افزایش نقد شوندگی نقدینگی به چه معناست؟

زمانی که سهم حجم پول از کل حجم نقدینگی زیاد می شود یا 
همان درجه نقدشوندگی نقدینگی بالا می رود، بدین معنی است که 
مردم ترجیح داده اند تا پول خود را از حســاب های بلند مدت خارج 
کرده و به صورت نقد یا در سپرده های جاری نگه داری کنند. حال 
ســوالی که مطرح می شود این است که چرا مردم چنین اقدامی را 

انجام می دهد؟
در مواقعی که جامعه تشخیص دهد تورم در آینده بالا خواهد رفت 
یا به اصطلاح اقتصادی تورم انتظاری مردم بالا می رود، سود سپرده 
های بانکی برای مردم جذابیتش را از دست می دهد. به عنوان مثال 
مــردم گمان می کنند تورم در آینده ۳۰ درصد خواهد بود و در عین 
حال که ســود بانکی ۱۸ درصد است، در این وضعیت مردم ترجیح 

می دهند پول خود را در بانک ها نگهداری قرار ندهند. این اتفاق بر 
تورم تاثیر بسزایی دارد که در ادامه گزارش به آن پرداخته شده است.

نقدینگی و اجزای آن در پایان تیر ۱۴00
حجم نقدینگی در پایان تیر ماه ۳ هزار و ۸۲۰ هزار میلیارد تومان 
برآورد شــده اســت. از این مقدار ۷۵۰ هزار میلیارد تومان به شکل 
اسکناس، مسکوکات و حساب های جاری) حجم پول( و مابقی آن 
به ارزش ۳ هزار و ۷۰ هزار میلیارد تومان در حساب های بلند مدت 
بانکی) شــبه پول( قرار دارد. بر این اساس سهم حجم پول از کل 
حجم نقدینگی ۱۹.۶ درصد و سهم شبه پول ۸۰.۴ درصد است.تنها 
در تیر ماه حدود ۱۱۴ هزار میلیارد تومان به حجم نقدینگی اقتصاد 
ایران افزوده شــده است که ۲۱ درصد آن به ارزش ۲۴ هزار میلیارد 
تومان متأثر از افزایش حجم پــول بوده و به طبع ۷۹ درصد آن به 

ارزش ۹۰ هزار میلیارد تومان متأثر از افزایش در شبه پول بوده است.
افزایش سهم حجم پول در نقدینگی

سهم حجم پول از کل نقدینگی تا قبل از آذر ماه سال ۹۸ در کانال 
۱۳ تا ۱۵ درصد قرار داشت حتی در مقاطعی به عنوان مثال در سال 
۹۶ این ســهم به ۱۱ درصد هم رسید. اما از آذر ماه ۹۸ بود که این 
ســهم روند صعودی خود گرفت تا حدی که در عرض چند ماه در 
پایان سال ۹۸ به ۱۷.۳ درصد هم رسید. این روند افزایشی در سال 
۹۹ نیز متوقف نشد تا نقطه ای پیشرفت که در مهر ماه همان سال 
به ۲۰.۸درصد رسید. این سهم حجم پول از نقدینگی به ثبت رسیده 
در مهر ۹۹، از مهر ماه سال ۹۲ تا کنون بی سابقه بوده است.پس از 
مهر ماه این ســهم روند نزولی را آغاز کرده و در فروردین ماه ۱۴۰۰ 
به زیر ۱۹ درصد هم رســید و همانگونه که گفته شد اکنون در رقم 

۱۹.۶درصد قرار دارد. با وجود اینکه این سهم در تیر ماه نسبت به مهر 
۹۹ کاهش یافته است اما هنوز هم در مقایسه با این درصد سهم حجم 

پول در سال گذشته بسیار بالا است.
چرایی افزایش سهم پول در یکسال گذشته

همانگونه که گفته شد افزایش سهم پول به دلیل کاهش جذابیت 
سود بانکی یا به زبان اقتصادی به علت کاهش نرخ بهره حقیقی رخ 
می دهد. دو دلیل عمده را می توان علت افزایش حجم پول از کل 
حجم نقدینگی در یکسال گذشته دانست. اول اینکه در سال گذشته 
بازدهی بازار بورس بسیار بالا بود و به همین خاطر سودی که در بازار 
سرمایه نصیب مردم می شد بسیار بیشتر از سودی بود که بانک ها 
اعطا می کردند،این امر باعث گشــت تا پول ها از حساب های بلند 
مدت بانکی خارج شود. مورد دوم را می توان انتخابات آمریکا دانست. 
در سال گذشته در چند ماه قبل از انتخابات آمریکا گمانه زنی ها بین 
مردم مبنی بر انتخاب شــدن دوباره ترامپ به عنوان رئیس جمهور 
آمریکا می شد که در این صورت تشدید تحریم ها پیش بینی می شد. 
بر این اســاس بود که تورم انتظاری در جامعه افزایش شدید یافت. 
همانگونه که مشــاهده شد با بیرون آمدن نام بایدن از صندوقهای 
رای و پیشبینی ها مبتنی بر بهبود ارتباط ایران و آمریکا، تورم انتظاری 

فروکش کرد.
عواقب افزایش حجم پول چه خواهد بود؟

با افزایش سهم حجم پول در نقدینگی درجه نقد شوندگی نقدینگی 
بالا تر می رود، به بیان ســاده تر به این علــت که پول موجود در 
حســاب های جاری نسبت به پول موجود در حساب های مدت دار 
بانکی نقد شوندگی بیشتری دارد، سیالیت پول بیشتر شده و راحت 

تر در اقتصاد به حرکت در می آید. بالا رفتن شــدت سیالیت پول 
منجر می شود تا تقاضا در بازار خدمات و کالا بیشتر شود و به طبع 
با افزایش در تقاضا شاهد افزایش قیمت ها خواهیم بود. تا زمانی که 
درصد بیشتری از نقدینگی را شبه پول تشکیل دهد اصطلاحا پول ها 
در حســاب های بانکی حبس بوده و تقاضای کمتری در اقتصاد و 
بازارها ایجاد می کند.در سال گذشته هم شاهد این امر بودیم که مردم 
زمانی که پول خود از حساب های بلند مدت بانکی خارج کردند، برای 
اینکه از ارزش پول خود حفاظت کنند آن را به بازار هایی مانند مسکن، 
خودرو، طلا و ارز بردند که افزایش تقاضا در این بازار ها باعث افزایش 
قیمت کالا ها شد. از سویی به علت اینکه جامعه نگاه تورم سنجی به 
کالا هایی مانند مسکن، طلا و ارز دارد، افزایش قیمت این کالا ها 
باعث بالا رفتن تورم انتظاری شد و موجب شد تا اقتصاد ایران در یک 

دایره تورم زا قرار بگیرد.
افزایش سهم پول در ماه های گذشته

سهم حجم پول در فروردین ماه ۱۴۰۰ به پایین ترین حد خود در 
یکسال گذشته با ۱۸.۹ درصد رسید. اما پس از آن در اردیبهشت ماه با 
افزایش ۰.۴ درصدی به ۱۹.۳ درصد و در خرداد و تیر به ۱۹.۶ درصد 
رسیده است. مردم با آمدن بایدن منتظر گشایشی در عرصه بین المللی 
بودند که ظاهرا این امید در ماه های گذشته به مرور در حال کمرنگ 
شدن است. پیش بینی می شود چنانچه در ماه های آتی نیز خبر خوبی 
از مذاکرات و لغو تحریم ها شنیده نشود، شاهد افزایش در سهم حجم 
پول در نقدینگی و تورم انتظاری خواهیم بود که این با روانه شدن این 
پول به سمت بازار های دارایی، نتیجه ای جز تورم برای اقتصاد ایران 

به ارمغان نخواهد داشت.


	_GoBack
	_GoBack
	_GoBack
	_GoBack
	_GoBack

